
Artisti si critici 
� � 

-la o masă dreptunghiulară 

în după-amiaza aceea de iarnă-primăvară, la UNITER am jucat 
o altfel de piesă decât de obicei: una cu intrigă, evoluţie dra
matică şi momente comice. Toţi actorii au fost în rol, deşi unii, 
hămesiţi, simţind lumina pe faţă, i-au cam împins pe ceilalţi în 
penumbră. Creatorii de teatru, respectiv regizorii şi criticii invi
taţi să-şi clarifice relaţiile, au făcut-o fără să ocolească formula
rea cinstită a revendicărilor. Transcrierea discuţiei a fost greu de 
făcut, din cauza vocilor suprapuse, a nerăbdării de a-i lua vorba 
din gură celuilalt, din cauză că exprimarea colectivă a acordu
lui şi dezacordului depăşeşte sensibilitatea benzii de magneto
fon. Limbajul corporal, semnificaţia gesturilor au dat viaţă unor 
momente care la lectură pot să pară convenţionale. Convin
gerea că solidaritatea reală se poate construi de-abia după ce 
ne-am exprimat toate diferenţele ne determină să promitem 
că asemenea discuţii vor mai avea loc. 

Dincolo de şantaj 
Magdalena Boiangiu: Am organizat 
această dezbatere cu gândul la un 
conflict niciodată exprimat ca atare, 
dar existent. Când am anuntat că 
vom discuta despre autoritatea cri
ticii, ştiam că, până la un punct, nu 
poate fi vorba decât despre autori
tatea criticu lu i, a persoanelor care 
practică, sub o formă sau alta, critica 
de teatru. Dar simetric, o dată cu 
slăbirea autorităţii instituţii lor statu
lui şi a ltfel decât în sfera economică şi 
socială, se instalează, şi în domeniul 
nostru, haosul în confirmarea valorii 
şi în descoperi rea imposturi i .  în dia
logul  cu creatorii, vocea criticii tea
trale este tot mai stinsă. Şi totuşi, fără 
consemnarea critică, creatorul nu 
există; doar criticul poate depune 
mărturie despre existenţa regizori lor, 
a actorilor, despre evoluţia creati
vităţii lor. Este în interesul tuturor ca 
domeniul criticii teatrale să fie ocu
pat de oameni pregătiţi sub raport 
teoretic, cu apl icaţie pentru practică. 
Spre deosebire de autoritatea de 
stat, criticul nu emite legi şi nu face 
liste cu cine le-a respectat şi cine le-a 
încălcat. Se presupune că el judecă în 
funcţie de un sistem de norme, afir
mat de-a lungul ani lor. Criticul tânăr 
se afirmă, de obicei, prin solidari
zarea cu colegi i  de generaţie. Îl ajută 
asta să emită judecăţi obiective faţă 

de ceilalţi? Ar mai fi de discutat şi 
despre autoritatea criticului în raport 
cu publ icul :  în presa cotidiană se 
tipăresc informaţii, în general, fără 
raport cu performanţa estetică. Dar 
numai 8% din populaţia ţării citeşte 
presa. Este de presupus că informaţia 
despre spectacole se dobândeşte pe 
alte căi si ne întrebăm dacă sunteti 
mulţumiti de evoluţia acestui proces . 
Alexandru Darie: Am perceput aver
tismentul din introducere. De aici şi 
pornesc, şi observ că tocmai în 
domeniul consemnării spectacolelor 
importante critica nu-şi face datoria. 
Dacă vă u itaţi la ce s-a scris despre 
spectacolele importante din ultimii 
zece ani, veţi constata că ele au fost 
declarate evenimente, au beneficiat 
de un mare număr de adjective, dar 
nu se poate reconstitui cum arătau. 
Dacă, pe timpul cenzurii, criticul se 
lupta să transmită un mesaj şi-1 putea 
transmite explicând mesajul specta
colului, acum anal iza spectacolului a 
dispărut. Există norocoşi care au avut 
repetiţii fi lmate, dar u rmele altor 
spectacole dispar. Acum trei luni mi 
s-a cerut, pentru o expoziţie, un afiş 
de la Trei surori, spectacol făcut la 
"Bulandra". Nu am găsit, dosarul  
spectacolului Trei surori nu există. 
Mihai Măniuţiu şi-a scos pe banii lu i  
un a lbum despre el şi va rămâne ast
fel în istorie ... 

Alexandru Tocilescu (intonaţie greu 
de reprodus): . . .  dând impresia că a 
fost cel mai important regizor. 
Alexandru Darie: Pe urmele lui, s-ar 
putea ca vreo fundaţie să finanţeze 
fi lme despre spectacolele te miri cui. 
Există şi accidente pozitive: cartea 
Marinei Constantinescu despre Da
naidele lu i  Purcărete. Păstrarea spec-· 
tacolelor importante ar trebui să fie 
un fel de datorie creştinească, aşa 
cum e pomana la înmormântare. 
Cred că modelul  ar putea fi volumele 
franţuzeşti "Les Voies de la creation 
theâtrale". Nu a apărut nici un studiu 
serios despre u ltimul deceniu teatral, 
de înregistrare şi anal iză a vieţii spec
tacolelor, cu bune şi cu rele: foto
grafii, schiţe de decor, de mişcare, 
reportaje ... 
Alexandru Tocilescu: Să se vor
bească despre starea dominantă din 
această perioadă. 
Alexandru Darie: Este evident că 
Anuarul editat de Unitext, unde apar 
pe lista spectacolelor premiere care 
nu au avut loc niciodată, nu poate 
îndeplini această funcţie. 
Alexandru Tocilescu: Din revista 
editată de Ta rom pentru pasagerii săi 
amatorul de teatru află că la 
Bucureşti poate vedea, la "Bulandra", 
Pericles, spectacol făcut de mine. 
Acest spectacol a fost doar o 
intenţie... • 
Alexandru Darie: Intr-un ziar am citit 
că I luzia comică este regizat de 
Alexandru Dabija . . .  O să spuneţi că e 
un fleac, dar eu meditez la ce va 
putea afla cineva despre faptele ge
neraţiei noastre. Imaginea generală 
este ori palidă, ori deformată. Pe de o 
parte, în presa cotidiană apar prosti i, 
iar în cea de special itate, cum ar fi 
"Scena", apar cronici la spectacole 
fără semnificaţie, regizate de necu
noscuti. Iluzia comică nu a avut nici 
un fei

' 
de reclamă, nu a fost promo

vat, nu are caiet-program, dar, la a 
patruzecea reprezentaţie, mai e lume 
în picioare: s-a dus vestea din gură-n 
gură. Iar în "Evenimentul zilei" citesc 
că actorul Costin Mărculescu şi-a 
cumpărat un căţel. Peste o sută de 
ani se va crede că marii actori ai  
epocii au fost Toma Caragiu şi Costin 
Mărculescu. După părerea mea, nici 
revistele de special itate nu trebuie să 
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scrie despre tot ce se produce, ci 
doar despre ceea ce este foarte bun 
sau foarte prost. Când s-a scris prost 
despre nişte emisiuni făcute de mine 
la o televiziune, mă oprea lumea pe 
stradă ca să-mi spună că e de acord 
sau nu ... A fost o reclamă fabuloasă. 
Alice Georgescu: Dacă ne-am ocupa 
numai de spectacolele foarte bune, 
revistele de specialitate ar fi extrem 
de subţiri. 
Alexandru Darie: De ce? Spectacolu l  
Clasa moartă al lu i  Kantor a fost 
descris pas cu pas de către critica de 
special itate. 
Alexandru Tocilescu: Şi a devenit un  
spectacol important tocmai pentru 
că a atras atenţia tuturor criticilor. 
Sunt convins că unii s-au întrebat ce-i 
cu tâmpenia asta şi discuţia, dez
baterea, scandalul I-au făcut celebru. 

N-am citit, dar ştiu 
că nu s-a scris 

Magdalena Boiangiu: Spectacolu l  
tău cu Scrisoarea pierdută nu  a 
născut asemenea dezbateri? 
Alexandru Tocilescu: Nu a născut 
nici o polemică. Nimeni nu s-a con
trazis cu nimeni, nimeni n-a produs 
argumente contrarii faţă de poziţia 
unuia sau a altuia. Uni i  au scris aşa, 
alţii altfel .  Pe mine m-aţi chemat la 
revista .,Scena" să vă povestesc şi să 
vă dau socoteală cum a fost cu spec
tacolul ,  eu am venit şi am greşit cu 
toţii. Eu, că am venit şi voi, că m-aţi 
chemat. S-a ajuns astfel la situaţia 
absolut ridicolă că în revista voastră 
nu a apărut şi o cronică. 
Magdalena Boiangiu: Nu-i adevărat. 
Alexandru Tocilescu: Ce, s-a scris?! 
Alice Georgescu: Da. 
Dumitru Solomon: Dacă tu te citeşti 
numai pe tine! 
Alexandru Tocilecu: Îti aduci tu 
aminte că ai scris cronică la specta
colu l  ăsta? 
Alice Georgescu: Da, la ăsta! 
Alexandru Tocilescu: Mie nu mi-a 
spus nimeni! Senzaţia e că trăieşti 
într-o lume închisă: tu faci, tu te cri
tici. Singurătatea nu e bună în teatru, 
pentru că duce la desincronizare. Noi 
nu suntem sincroni în cu ltură, în 
informaţie- în modă, dacă vreţi. Prin 
natura meseriei lui, regizoru l este 
obligat să fie la curent cu tot ceea ce 
se întâmplă pe l ume: în fi lm, în 
muzică, î� artele plastice, balet şi l i
teratură. In  acelaşi timp, însă, criticii 
nu sunt la curent cu noile repere cul
turale. Citind .,referatele" critice la 
spectacole, am mereu impresia că 
nici nu vorbim aceeasi l imbă. 
Alexandru Darie: E foarte evidentă 
această defazare când e vorba de 
spectacolul de operă. Eu am expe
rienţa cu Don Giovanni. Criticii muzi-

caii s-au mirat foarte tare de pro
cedeele teatrale folosite de mine, 
deşi ele nu erau o noutate pentru 
teatru. S-au mirat că se cântă în timp 
ce se miscă decorul. Iar criticii de 
teatru nu

' 
scriu despre spectacolele 

de operă. 
Octavian Saiu: Poate că e mai bine 
asa: cineva, la curent cu ceea ce se 
î�tâmplă pe scena mondială, a obser
vat că Bizarmonia, spectacolul  lu i  
Alexandru Tocilescu, semăna foarte 
tare cu un spectacol al Pinei Bausch ... 
Alexandru Tocilescu: ... spectacol pe 
care eu nu l-am văzut! . .  . 
Alice Barb: Această realitate influ
enţează şi cronica dramatică: nimeni 
nu a observat rolu l  muzici i în specta-

colele mele. E pen ibil ca eu să 
povestesc cum folosesc muzica unui  
s ingur autor în spectacolele mele, 
sau - dacă se poate- o singură piesă 
muzicală. Probabil că pentru cronicar 
este l ipsit de importanţă, dar pentru 
mine este esenţial. Se presupune că 
un om autorizat să-şi spună părerea 
despre arta spectaco lu lu i  are cu
noştinţe, măcar medii, în domeniile 
conexe. În Căsătorie în stil olandez 
am folosit muzica dintr-o s ingură 
operă, de altfel celebră: Carmen. Un 
cronicar important şi matur a scris că 
i lustratia muzicală este .,un potpuriu 
de arii

' 
celebre din opere". În specta

colu l  modern, muzica, m işcarea, 
coregrafia, lumini le sunt importante, 
dar ele nu sunt nici măcar pomenite 
în cronici. Ce să mai vorbim despre 
analiză? 
Alexandru Tocilescu: Exact asta 
vroiam să spun. Avem coregrafi im
portanţi: uneori fac bine, alteori nu. 

Nu se discută despre ei .  La 
Scrisoarea ... decorul a fost făcut de 
Sever Frentiu. Nimeni nu a scris nicio
dată despre ce a fost el ca pictor, ca 
artist... Un rând, undeva ... Asta, când 
nu s-a scris că îl cheamă Sever 
Frenţian ... Eu am colaborat cu el pen
tru că l-am considerat cel mai mare 
artist plastic. La spectacolu l  la care 
lucrez acum muzica va fi făcută de 
lr inel  Anghel.  A luat anul  acesta 
Premiul Academiei pentru compo
ziţie; anul  trecut a primit premiul  
Uniuni i  Compozitorilor, împreună cu 
Aurel Stroe. Câti stiu c ine este lrinel 
Anghel? Sunt creatori cu care lucrăm 
luni  de zile, încercăm să obţinem 
subtilităţi, rafinamente - neobser-

vate nici măcar de spectatorii .,spe
cialişti". 

Cine Îi cheamă 
pe nechemaţi? 

Alexandru Darie: Să vă povestesc 
ceva. Adrian Enescu se întâlneşte pe 
stradă cu un cronicar: .,Bună ziua, 
domnule Enescu ... Aş dori tare mult 
să vă iau un interviu". Stabilesc ziua, 
se întâlnesc si omul îl întreabă: .,Am 
văzut spectaco lu l  I luzia comică. 
Dumneavoastră aţi fost plecat multă 
vreme din tară si am înteles că acesta 
este primui spectacol pe care îl faceţi. 
Cum v-aţi întâlnit cu regizorul 
Alexandru Darie?" . .,Domnule - zice 
Enescu - eram în lagăr la Roma şi 
Darie a venit la mine, avea si el  o 
problemă, şi ne-am întâlnit pe stradă, 
şi m-a întrebat dacă eu sunt Adrian 
Enescu. Am confirmat, mi-a spus că el 
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rotundă 
este Alexandru Darie si m-a întrebat 
dacă vreau să lucrez cu el. Şi uite aşa 
am lucrat împreună." Povestea a fost 
reprodusă întocmai! 
Alice Georgescu: Nu cred că era 
vorba de un critic. 
Alexandru Darie: N-o fi critic, dar are 
rubrică permanentă la un post de 
radio, unde s-� şi difuzat convorbirea. 
Felix Alexa: In regie funcţionează 
nişte ierarhii - dinamice, schimbă
toare, dar ierarhii. Un regizor netalen
tat nu rezistă şi nu ajunge în top. În 
critică, aceste ierarhii nu funcţio
nează, nici în ceea ce priveşte infor
maţia, nici în ceea ce priveşte talen
tul. Oameni care nu prea ar  avea ce 
căuta pe terenul criticii găsesc, totuşi, 
un spaţiu unde să se exprime. Scriu în 
ziare, mai citite decât revistele de 
specialitate. Oameni cărora noi, cei 
din interiorul breslei, nu le dăm nici 
un credit, scriu mu lt ş i  prost, şi 
nimeni nu-i poate opri. Ş i  atunci, noi, 
regizorii, devenim violenţi cu dum
neavoastră, dar d in cauza altora, a 
celor absenţi. Dar cred că dumnea
voastră sunteţi responsabili pentru 
curăţenia din interiorul breslei. 

Alexandru Tocilescu: E ca la piaţă: 
omul se plânge că produsul e scump, 
când, de fapt, marfa e scumpă pentru 
că producătorul trebuie să i-o dea 
intermediarului şi acesta o vinde cu 
cât vrea el. La teatru, noi ne plângem 
că avem o critică nesatisfăcătoare, 
dar ceea ce ajunge la spectator este 
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marcat de aceşti ,.ţigani"; prin simpla 
lor prezenţă, e i  îi împied ică pe 
oamenii cu gust şi cu stil să pătrundă 
pe teritoriul care li se cuvine. 
Cristina Modreanu: Nu am auzit ca 
vreun regizor să refuze să dea un 
interviu unei asemenea domnişoare 
- sau domnişor -, aşa că impostura 
este încurajată d in mai multe locuri. 
Alexandru Tocilescu: Când am trimis 
la pl imbare o reporteră, ea s-a dus la 
directorul teatrulu i  si acesta a insis
tat, duios, cu ,.Hai, dom'le, că o dă 
afară de la ziar". 
Alexandru Darie: E adevărat, despre 
mine se spune că aş da interviuri şi 
pentu ,.Pif", dar eu mi-am însuşit afir
maţia lui Goethe: pe critic te superi 
doar când spune că ai furat tacâ
muri le de la petrecere. Sunt iritante 
intervenţi i le  neprofesioniste, mai 
ales când nu l i  se pot opune lucrările 
de sinteză, documentate, pomenite 
înainte. 
Ludmila Patlanjoglu: Există aseme
nea tentative. Ai citit cartea lu i  
Marian Popescu Oglinda spartă? 
Alexandru Darie: E interesantă, dar e 
un eseu. Nu la asemenea lucrări mă 

refeream eu. Să rămânem la ziare! 
Alexandru Tocilescu: l-aţi putea 
exclude pe toţi neofiţii ... Şi la ziare se 
întâmplă lucruri ciudate. La ,.Liber
tatea", de exemplu, lsabela Francia
ce nume! - scrie, în felul  ei, despre 
teatru, alături de un critic profesio
n ist de cinema, cum e Alex Leo 

Şerban. La film, se poate, la teatru -
nu! 
Alexandru Darie: Cine nu e critic să 
nu aibă dreptul să semneze! 
Cristina Modreanu: Câtă vreme 
ziarul l-a angajat, nu-l  poate împiedi
ca nimeni;  conducerea publ icaţiei 
decide. 

Pungi de aer 
În jurul unui cadavru 

Sebastian-Vlad Popa: Nu rezolvăm 
nimic cu excluderile. Colegii regizori 
deplâng un dezechilibru de comuni
care rezultat din explozia de vital itate 
pe care o trăieşte presa de la noi. 
Această vital itate, uneori bolnavă, nu 
întâlneste, în mod simetric, vital i
tatea fenomenului  teatral. Presa se 
hrăneşte d in  cu ltura abjectului .  
Teatrul ar  trebui să ofere societăţii 
alţi parametri cultural i .  Criticii nu se 
pot constitui într-un sindicat pentru 
apărarea valorii. Eu cred că relaţia 
voastră substantială este cea cu criti
ca profesionisd, cu cei care pretind 
că fac anal iză de spectacol. 
Alexandru Darie: E adevărat, în 
ultimii zece ani s-au produs multe 
spectacole fără gând. Dar există şi 
câteva spectacole foarte interesante, 
în ciuda faptului că sistemul în cadrul 
căruia acţionăm este mort. Noi 
funcţionăm după legi le lui Ceau
şescu, şi astfel s-a creat falsa pro
blemă a teatru lui a lternativ, de fapt o 
încercare disperată de a ieşi din sis
tem, nu de a oferi o alternativă este
tică. Se creează nişte pungi de aer în 
jurul unui cadavru. 
Sebastian-Vlad Popa: Eu am spus cu 
totul a ltceva ... 
Alexandru Darie: Iartă-mă! Dar, de 
fapt, ce ai vrut să spui? Că n-am 
înţeles! (Râsete.) Eu vreau să spun că, 
în timp ce regizorii sunt obl igaţi să 
trăiască la nivel european, cei care 
scriu despre noi trăiesc într-o provin
cie culturală. Noi nu mai facem teatru 
ca acum douăzeci de ani. 
Magdalena Boiangiu: Şi dacă mie 
îmi place şi comunic cu teatrul de 
acum douăzeci de ani, care e defec
tul meu? 
Alexandru Darie: Nu este obligatoriu 
să-ţi placă, dar când judeci trebuie să 
ai argumentele sistemului meu. 
Claudiu Goga: Un spectacol trebuie 
judecat cu argumente, ind iferent 
dacă e vechi sau nou. Nu poţi să-I 
judeci pe Picasso cu criteriile picturii 
impresioniste. Fiecare trebuie jude
cat prin ceea ce propune. 
Alexandru Tocilescu: Nu în raport cu 
gusturile celui care scrie, ci în raport 
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cu personalitatea creatorului .  Când 
lucra la Teatrul "Bulandra", Lena 
Boiangiu era martoră la repetiţii şi 
comunicam în mers pe marg inea 
operei care se a lcătu ia. Altădată, 
cineva mi-a fi lmat repetiţi i le la un 
spectacol. Bogdan U lmu şi Radu 
Anton Roman, pe vremea când prac
ticau critica teatrală, urmăreau traiec
toria unui regizor, judecau fiecare 
nou spectacol în funcţie de cele 
vechi, observau dacă am evoluat, 
dacă am decăzut. Acum, am senzaţia 
că de fiecare dată sunt luat de nou, că 
sunt la debut. Iar la avizierul Teatru lui  
Naţional cronici le neprofesioniste 
stau alături de cele profesioniste. 
Nimeni nu pune un pluş roşu special 
pentru revista "Scena". O cronică pro
fesionistă mă poate supăra, dar nu 
mă poate jigni. Însă simpla semnă
tură a unor ... persoane sub o cronică 
unde se pomeneşte numele meu mă 
jigneşte. 
Sebastian-Vlad Popa: Vorbim 
despre nevoia de coerenţă şi despre 
nevoia de comentariu sintetic asupra 
fenomenului  teatra l .  Acestea ar  
putea legitima fenomenul teatral în 
integral itatea sa. Dar, pentru realiza
rea acestui scop, nu este suficient 
comentariul critic sub raport strict 
estetic. Mai mult decât oricare altă 
artă, teatrul înseamnă umanitate şi 
fenomenul teatral ar trebui, poate, 
abordat şi sub raport sociologic, 
antropolog ie, raportat la istorie. 
Cantonarea în estetic este o moşte
nire a anilor ceauşişti. 
Alexandru Tocilescu: Pe vremea 
aceea critica era solidară cu artistul: 
când am montat lo, Mircea Voievod, 
ca urmare a unei presiuni exercitate 
asupra teatrului, şi am modificat tex
tul, şi am croit un spectacol relativ 
formal, fără mare legătură cu piesa, 
critica m-a apărat. Critica este obli
gată să facă mai mult pentru pro
movarea valorilor românesti în cir
cuitul mondial. Nu pentru a 

'
pune pile 

ca să trecem clasa, ci popularizând şi 
promovând valorile. Un  critic se 
mişcă mai uşor şi mai mult decât un 
teatru. 
Sebastian-Vlad Popa: Exact asta am 
vrut să spun: implicit sau explicit, cri
tica trebuie să se raporteze şi  la 
ambianţă, nu doar la valorile estetice. 

Opera deschisă şi 
nepriceperea 

Magdalena Boiangiu: Poate că este 
momentul să auzim şi opinia unui 
cronicar venit spre comentarea ope
relor scenice dinspre ştiinţele exacte. 
Este motivul pentru care l-am invitat 
pe Adrian Miha lache. 
Adrian Mihalache: În legătură cu 
actorii, Shakespeare îi avertizează pe 

cei puternici: dacă nu vă purtaţi fru
mos cu ei, o veţi păţi, pentru că ei 
reflectă real itatea lumi i! Poate fi 
reformulat şi în legătură cu criticii: 
numai ei reflectă realitatea creaţiei. Şi 
criticul este autorul unei "cron ici 
prescurtate" a vremurilor teatrale, iar 
intenţia celui care prescurtează este 
întotdeauna mistificatoare. Eu fac 
parte dintr-o generaţie caracterizată 
prin suspiciune faţă de critică: ştiam 
că nu este independentă, că jude
cătile criticului sunt falsificate din 
sta rt; când nu neg lijam judecăţile lor, 
le acceptam cu semn sch imbat: 
mergeam la ceea ce ei criticau şi sa
botam prin absenţă ceea ce ei 
lăudau. Apoi a apărut plăcerea de a 
citi comentariul, din nevoia de a-ţi 
confrunta propria opinie, propri i le 
percepţii cu ale altcuiva. Îi citeam pe 
Radu Popescu, pe Gelu Ionescu, pe 
cei prezenţi atunci în viaţa teatrală. 
Pentru publicul luminat, confrun
tarea e un scop suficient. Dar artistul, 
creatorul vrea altceva. Dacă îi 
decodez intenţia - sunt bun! Dacă nu 
- sunt prost, nu mă pricep! 
Alexandru Tocilescu: Şi ce e incorect 
în asta? 
Adrian Mihalache: E incorect! Când 
opera a devenit publ ică, este dreptul 
oricui să o interpreteze cum vrea. 
Alexandru Tocilescu: Să o inter
preteze, nu să o denatureze prin 
nepricepere. 
Adrian Mihalache: Si unde este l imi
ta între interpreta rea deschisă şi 
nepricepere? Există o l imită? 
Alexandru Tocilescu: Da! În bi
bl iotecă. 
Adrian Mihalache: Nu-i chiar aşa de 
simplu. Există interpretări care la 
început au părut şocante şi apoi s-au 
impus. Un spectacol nu este o inte-

gramă: dacă ai dezlegat-o, primeşti 
un premiu, dacă nu - eşti pus la colţ. 
Alexandru Darie: Nu cred că există 
creator de spectacole să se supere 
când cronicarul descoperă semnifi
caţii la care el nu s-a gândit. 
Alexandru Tocilescu: Ba eu m-am 
supărat când s-au găsit ecouri din 
Proust în Mireasa mută ... 
Alexandru Darie: Astea sunt imbe
ci l ităţi. Discutăm despre oameni 
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serioşi, nu despre idioţi. .. 
Adrian Mihalache: Despre mine e 
vorba. 
Alexandru Darie: Mă rog ... Dacă eu 
fac un spectacol de neînţeles, critica 
mă sanctionează. Cine îl sanctio
nează pe

' 
critic când ceea ce scrie el 

este de neînţeles? Cum vă explicaţi 
că la Londra, când citesc cronica dra
matică dintr-un ziar englezesc, 
înţeleg foarte bine cum e specta
colul? 
Alice Georgescu: Explicaţia e, proba
bil, aceeaşi ca în cazul actorilor bri
tanici, pe care îi înţelegi pe scenă 
chiar dacă nu eşti bun cunoscător de 
l imbă engleză, în timp ce, deşi eşti 
român, înţelegi tot mai greu ce spun 
actorii români pe scenă. 
Sebastian-Vlad Popa: Există o critică 
de tip academic, care relatează spec
tacolul în termeni exacti, există o cri
tică prin parafrază, care la noi nu se 
practică, şi una mai sofisticată - cum 
scrie Adrian Mihalache -, deschisă 
faţă de operă şi nu foarte scrupuloasă 
în decodificarea structurii de intentii 
a spectacolului. 

' 

� 10 

Acţiuni concrete 

Ludmila Patlanjoglu: Cred că, dacă 
ne desprindem de sentimente ş i  
resentimente, putem spune că în 
ultimul deceniu critica teatrală a fost 
pe măsura teatru lu i .  La fel ca în 
teatru, şi în critica teatrală coexistă 
generaţiile. Cred că, în recunoaşterea 
spectacolelor antologice şi a capo
doperelor scenice, critica a avut un 
rol important. A favorizat comuni
carea breslei cu publicul şi comuni
carea în interiorul breslei. În acest 
deceniu şi-a confirmat valoarea o 
generaţie de regizori - Măniuţiu, 
Dabija, Tompa, Alexandru Darie, 
Frunză; şi Toca face parte din această 
generaţie ... 
Alexandru Tocilescu: Eu fac parte 
din mine! 
Ludmila Patlanjoglu: ... acum a 
început să se afirme generaţia lu i  
Felix Alexa. Acelaşi lucru se poate 
spune şi despre d ramaturgi :  Vlad 
Zografi, Horia Gârbea ... mă rog, nu 
fac acum liste exhaustive. Nu există o 
prăpastie între aceşti oameni şi criti
ca de teatru. Pe lângă ceea ce se 
scrie, trebuie luat în consideraţie şi 
ceea ce se face. În această perioadă, 
exercitiu l  critic s-a diversificat: criticii 
au fost directori de festival, au fost în 
jurii, sunt directori de editură, sunt în 
secretariatele literare. Sigur că nici în 
critică, nici în alte domenii nu se pot 
forţa lucruri le: n imeni nu poate 
impune un critic. Ai talent, ai energie, 
exişti! Dar în mişcarea de teatru, şi 
vârfuri le, ş i  valori le medii există 
datorită criticii profesioniste. Chiar 
dacă nu toată lumea citeşte "Scena" 
sau "România literară", se creează, 
totuşi, un curent de opinie care 
impune valorile ş i  declară că regele e 
gol! Şcoala românească de teatrolo
gie este preocupată şi de pregătirea 
viitorilor cronicari ş i  d in fiecare 
promoţie se exprimă deja doi-trei 
oameni care vor asigura continui
tatea breslei şi, sperăm, vor înlătura, 
prin simpla lor existenţă, impostura. 
Aveţi însă întru totul dreptate când 
vorbiti de nevoia de cărti fundamen
tale despre arta teatrulu i. E un capitol 
la care criticii sunt încă datori faţă de 
valorile teatrului românesc. De exem
plu, pentru ca să existe lucrări depre 
creaţiile scenice şi creatorii de spec
tacole, cred că sunt necesare şi 
afinităţile spirituale. Referindu-mă la 
monografiile despre regizori, ele s-au 
născut din asemenea afinităţi fericite, 
cum au fost acelea dintre Virgi l  Pe
trovici şi Ion Sava, F lorica lchim şi 
Vlad Mugur sau Marina Constan
tinescu şi Silviu Purcărete. 

Rolul esenţial 
al ruşinii 

Alexandru Darie: Mai exi stă si 
pudoare. Nu pot să dau telefon şi să 
spun: "Vezi, fii atent, eu fac acum 
ceva g rozav. Vino să scrii despre 
m ine!". Nu pot să fac asta, m i-e 
ruşine. 
Alexandru Tocilescu: Are dreptate! 
Nu pot să spun: "Sunt genial! Ieri am 
avut 20 de minute de geniu şi tu nu 
erai acolo ca să scrii cum a fost". 
Alice Barb: Aţi vorbit despre exer
citiul  critic. Pe mine termenul nu mă 
satisface, pentru că nu presupune 
tandrete fată de actul de creatie. Dar 
revenind la problema decant�rii va
lorilor, atât de necesară şi în critică, 
vă propun alcătuirea unui top. Aşa 
cum în revista "Scena" apar clasa
mente de spectacole, de regizori şi 
actori, alcătuite de cronicari, să apară 
si un clasament al critici lor, unu l  
autopropus ş i  altul alcătuit de regi
zori, actori, scenografi. .. Ăsta da, exer
ciţiu! S-a vorbit aici despre iubire. 
Până la iubire, poate ar fi necesar mai 
mu lt respect. I nvităm cron icari la  
spectacol şi ei nu vin, sau, dacă vin, 
nu scriu. După mine, asta-i lipsă de 
respect! (Vociferări, râsete.) Daţi-mi 
voie! Tonul, vocabularul folosit de 
uni i  cronicari este dovada lipsei de 
respect faţă de creator. Citesc arti
colu l  domnului Florin Faifer şi sunt 
şocată de l imbaj: teatrul alternativ 
care îl irită e făcut de tâmpiţi, agra
maţi, fetiţe "zăltate" ... 
Alice Georgescu: Articolul neagă în 
mod violent o anume tendinţă, dar 
ca l imbaj e impecabi l .  
Felix Alexa: Nici când un cronicar te 
laudă în neştire, dar ceea ce spune nu 
are legătură cu spectacolul, nu te 
simţi deloc bine. 
Magdalena Boiangiu: Tot ce spu
nem noi aici dovedeşte un straniu 
deficit de comunicare. Deşi ne cu
noaştem, ne simpatizăm, discutăm, 
cronicarii au senzaţia că nimic din 
ceea ce scriu nu ajunge la creatori, iar  
creatorii cred că evoluţia ş i  zbaterile 
lor îi lasă indiferenţi pe critici. Ca şi 
cum am trăi în lumi diferite. Este evi
dent fals şi această discuţie, cu toate 
nerăbdările şi suprapunerile ei, do
vedeşte că avem despre ce vorbi 
împreună şi că suntem doritori să o 
facem. 
Alice Barb: Asta înseamnă că trebuie 
să ne împrietenim ... 
Alexandru Tocilescu: Eu nu vreau să 
mă împrietenesc cu tine ... (Rumoare.) 
Lud mila Patlanjoglu: Este necesar să 
ne acordăm unii altora încredere: eu, 
critic, trebuie să cred că artistul a avut 
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teluri nobile, iar artistul trebuie să 
creadă că judecata mea, chiar dacă i 
se pare i njustă, e nepărtinitoare. 
Altfel, cronicarul este amen inţat, 
admonestat în public, aşa cum li s-a 
întâmplat unor colegi, ba chiar şi mie. 
Dar este tot atât de adevărat că tre
buie să fim deschişi, să răspundem 
tuturor provocărilor artistice - cum 
sunt experienţele teatrului alternativ 
sau montările controversate ca, de 
pildă, spectacolul O scrisoare pier
dută de la TNB. 
Marina Constantinescu: Nu ştiu cum 
o să arate în revistă discuţia. Nici  nu 
mă interesează acum cel mai mult 
acest lucru. Cel mai important mi  se 
pare faptul că am dorit să ne întâl
nim, să ne privim, să vorbim, să ne 
ascultăm. Consider că, dacă s-a 
născut o prăpastie între creatori şi 
critici sau între regizori şi actori, 
aceasta a fost adâncită de lipsa dia
logului .  Efect, într-un fel, şi al socie
tătii în care trăim. Nu cred că suntem 
un i i de o parte şi ceilalţi de cealaltă 
parte a unei baricade artistice. Iubim 
deopotrivă teatrul, ne bucură succe
sele, împlinirile, ne dor eşecurile. Nu 
cred că un profesionist a l  scrisului 
vânează nereuşite şi are, chiar, volup-

tatea de a scrie despre ele. Iar o ana
liză este provocată de ceea ce se 
întâmplă extra-ord inar pe scenă. 
Avem nevoie unii de ceilalţi şi pentru 
acel mâine care se numeste istoria 
teatrului .  Tn mod ideal, ceea ce con
struiţi pe scenă trebuie să se regă
sească, poate ca într-o oglindă, în 
scrisul nostru. Chiar si atunci când 
"regele e gol"! Circulaţia idei lor, 
privirea din afară, distanţarea, aşa 
cum o formula Brecht, punctul pe " i", 
toate acestea sunt lucruri care ar tre
bui să ne apropie şi nu să ne des
partă. Ar trebui să reînvăţăm să dia
legăm, să ne respectăm punctele de 
vedere, să le combatem cu argu
mente, şi nu superficial sau injurios, 
atunci când nu coincid. Este un exer
ciţiu firesc şi, cred, indispensabil în 
lumea noastră. E l  a funcţionat când
va şi vă dau un singur exemplu: Radu 
Penciulescu şi George Banu. Dincolo 
de afinităţi sau contradicţii, teatrul 
este mai presus de orice. Teatrul în 
sine este forma totală a comunicării 
şi, în mod paradoxal, prin tot felu l  de 
comportamente cotidiene, noi îi 
negăm chiar esenţa. Poate că o 
privire aruncată la o repetiţie, poate 
că o bere băută împreună să facă să 

dispară rigiditatea oficială care, de 
multe ori, este inventată. 
Magdalena Boiangiu: S-a vorbit la 
un moment dat despre noua ge
neraţie de critici. Un reprezentant al 
ei s-a plictisit stând lângă mine, după 
ce a încercat zadarnic să intervină de 
câteva ori în d iscuţie. Acum, să-I 
ascultăm. 
Octavian Saiu: Nu vreau să o luaţi ca 
pe o obrăznicie, pentru că nu vreau 
să jignesc pe nimeni, dar cred că 
problema autorităţii cronicarulu i  de 
teatru ţine şi de legăturile acestuia cu 
cultura românească în ansamblu.  
Critica este as imilată, poate pe 
nedrept, cronicii de teatru şi, atât la 
nivelul instrumentelor cât şi la cel al 
atitudinii, ea nu se înscrie în curentul 
major al gândirii critice din România. 
Este vorba despre nivelul intelectual 
şi moral care să-i dea autoritatea de a 
înscrie valorile teatrale în circuitul 
cultural naţional şi un iversal. Este 
vorba despre sincronizarea discursu
lui axiologic. .. 

În lumina acestor nobile idealuri, masa 
rotundă a continuat, În mod informal, 
lângă o sticlă de vodcă ieftină. 

Valori, urgenţe, 
detergenţi � nainte de acest deceniu, un secol de-a rândul actorii 

s-au împărţit în comici şi trag ici, iar valoarea lor a fost 
dată de roluri le "grele" jucate. O actriţă care făcuse în 

tinereţe Jul ieta şi Nina putea trece, datorită experienţei, 
la Maria Stuart şi Lady Macbeth, apoi urma să fie aplau
dată firesc în reginele mai bătrâne. Pe altă l in ie, actriţe 
mai puţin înzestrate treceau de la subrete la roluri de 
doici. Sau, cele cu temperament, de la nebuna Ofelia la 
Nebuna din Chail lot. Roluri le care compuneau, pe rând, 
o carieră dădeau "genul" şi instituiau şi gradul de va
loare al actorului. 
Vremurile s-au schimbat. Cum l inia dintre tragedie şi 
farsă e tot mai neclară, actorii se clasifică mai lesne în 
actori de detergenţi şi actori de tampoane. Sigur, sunt şi 
specializări marginale. Precum pe vremuri erau actori 
hâzi specializaţi în Rigoletto şi Richard I I I ,  azi avem 
câţiva excentrici experţi în asigurări auto şi bere. Dar 
ăştia sunt rari. Amprenta unui actor se vede numai în 
detergent sau cosmetică. Rar o mai poţi ghici în cafea. 
Tânăra promiţătoare începe cu rolul  mic al fetiţei care 
şi-a pătat rochiţa, trece apoi la cel de ingenuă şi 
foloseşte neştiutoare un detergent scump. Ajunge mai 
târziu la treapta nevestei iubitoare albind rufele unei 
fami l i i  întregi. Şi încheie cu soacra exigentă care-i aduce 
nurorii mustrări şi un detergent miraculos. Sigur, sunt 

mii de nuanţe. Există actriţe care rămân toată viaţa în 
roluri negative: vecina care se încăpăţânează să spele 
cu detergent obişnuit sau femeia de afaceri ce ignoră 
mătreaţa. Tn teatru totul e să-ţi găseşti repede vocaţia. 
Dar să nu ignori diversitatea: trebuie să joci şi în roluri 
clasice din spoturi cu detergenţi de forţă, dar şi în roluri 
mai bizare, mai feminine, cu înălbitori, afânători de 
prosoape, în comedii  acide cu detergenţi de vase. 
Numai aşa o carieră se poate împlini perfect şi, la 70 de 
ani, o mare artistă îşi poate stupefia critica apărând 
episodic într-o reclamă de bigudiuri. 
Tn ce mă priveşte, cer organizatorilor viitoarei Gale a 
Premii lor Anuale să acorde un premiu pentru cea mai 
bună actriţă într-un rol cu detergenţi sau tampoane. 
Concurenţa va fi acerbă şi numele mari nu vor lipsi, 
nu-i asa? 
Credeţ i că g lumesc? Câtuşi de puţin. La câtă mizerie e în 
ţara asta, trebuie să recunoaştem: popularizarea deter
genţilor e chiar mai importantă decât arta şi mai 
urgentă decât reforma teatrelor. Dacă 99 la sută dintre 
compatrioţi merg cel mult o dată pe an la teatru, măcar 
o dată pe lună ei ar putea folosi un detergent. Chiar şi 
unul "obişnuit". 

Horia Gârbea 
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